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MEMÒRIA D’ACTUACIÓ DEL 2023
1.-Àmbit de la defensa del patrimoni natural i 
ordenació territorial 

Durant tot l’any es consulten els Butlletins Oficials Provincials de Girona (pels municipis de l’Alt Empor-
dà), el Diari Oficial de la Generalitat de Catalunya i el Boletín Oficial de l’Estado, per poder avaluar els 
projectes que s’hi desenvolupen i valorar l’impacte que poden tenir sobre el territori i el medi ambient. 
Per la via administrativa, participem de les consultes prèvies ambientals i dels suggeriments i al·lega-

cions dels projectes en tràmit d’avaluació ambiental de la comarcal de l’Alt Empordà. S’han presentat tràmits 
administratius en temàtiques molt diverses: a nivell urbanístic per varies qüestions, en matèria d’aigües i gran-
ges de porcs, per emplaçament de centrals de renovables, etc

S’han presentat els següents docu-
ments a l’administració pública:

Via administrativa:

·         Ajuntament de Cadaqués. Pla de Millora 
Urbana de la UA-34A Doctor Bartomeus. 5 de 
gener
·         Ajuntament de Terrades. Al·legacions a la 
Modificació de les NNSS per la regulació de l’ús 
de càmping. 2 de febrer
·         Departament d’Acció Climàtica, Agenda 
Rural i Alimentació.  Recurs de reposició con-
tra la renovació de l’autorització ambiental de 
la granja Ramaderia Ayats de Cabanes. 7 de 
febrer
·         Departament d’Acció Climàtica, Agenda 
Rural i Alimentació.  Al·legacions a la resolució 
de l’autorització ambiental de la granja Rama-
deria El Mont de Cistella. 9 de febrer
·         Oficina de Gestió Ambiental Unificada. 
Al·legacions a la revisió anticipada d’ofici que 
autoritza ambientalment la granja de Can Jor-
dà, a Riumors. 30 de març
·         Departament d’Acció Climàtica, Agenda 
Rural i Alimentació. Denúncia ambiental per 
les elevades emissions de la granja Can Jordà, 
a Riumors. 17 d’abril
·         Ajuntament de Llers. Al·legacions a 
l’Avanç de la Modificació puntual del PGO per 
adaptar la normativa del SNU en relació a la 
regulació dels usos extractius, agropecuaris i 
d’energies renovables. 27 d’abril
·         Ajuntament de la Jonquera. Pla especial 
urbanístic de regulació de les condicions d’im-
plantació de parcs eòlics en sòl no urbanitza-
ble. 29 de maig
·         Departament d’Acció Climàtica, Agenda 
Rural i Alimentació. Recurs de reposició contra 
la resolució que atorga l’autorització ambien-
tal a la granja de Can Camansi, a Sant Climent 
de Sescebes. 16 de juny
·         Ajuntament de Cabanelles. Al·legacions 
a l’ampliació de la granja Can Trabal. 27 de juny
·         Departament d’Acció Climàtica, Agenda 
Rural i Alimentació. Consideracions en el pro-
cés participació pública PLATER. 30 de juny

·         Oficina de Gestió Ambiental Unificada i a 
l’Oficina Territorial d’Acció i Avaluació Ambiental 
de Girona.  Al·legacions al projecte d’ampliació 
de la granja Molas, a Cantallops. 3 d’agost
·         Departament d’Acció Climàtica, Agenda 
Rural i Alimentació. Al·legacions a la renovació 
de l’autorització ambiental de la granja els 
Aspres, a Riumors. 21 d’agost
·         A l’Oficina Territorial d’Acció i Avaluació 
Ambiental. Consulta ambiental a la Modifica-
ció del PGOM a l’àmbit del Camp d’Esports 
Municipal  de Cadaqués. 5 de setembre
·         A l’Oficina Territorial d’Acció i Avaluació 
Ambiental. Consulta ambiental a la Modifica-
ció del POUM a l’àmbit dels terrenys de Cap de 
Bol i s’Arnella, de Port de la Selva. 3 d’octubre
·         Departament d’Acció Climàtica, Agenda 
Rural i Alimentació. Recurs d’alçada contra 
la resolució de l’autorització ambiental de la 
granja Can Ribes de Sant Martí Vell. 19 d’octu-
bre
·         Consell Comarcal de l’Alt Empordà. Al·le-
gacions a l’aprovació inicial de la Modificació 
Puntual de les NNSS de Cantallops i Sant 
Climent Sescebes per regularitzar la carretera 
local. 20 d’octubre
·         Ajuntament d’Espolla. Al·legacions a 
l’ampliació de la granja La Cardonera. 16 de 
novembre
·         A l’Oficina Territorial d’Acció i Avaluació 
Ambiental. Rompuda de terreny forestal a Ga-
rriguella. 24 de novembre
·         Ajuntament de Figueres. Propostes per 
una ciutat més sostenible i adaptada al canvi 
climàtic. 28 de novembre
·         SEPRONA. Denúncia per l’activitat del 
càmping La Vall de Codó a Terrades sense el 
Pla Especial Urbanístic aprovat. 20 de desem-
bre
·         A l’Agència Catalana de l’Aigua. Al·lega-
cions a la proposta d’acord de Govern que es-
tableix el règim de cabals mínims en situació 
d’emergència per sequera. 22 de desembre
·         A l’Oficina Territorial d’Acció i Avaluació 
Ambiental.  Consulta ambiental a la Modifi-
cació del PGOM Camp d’Esports Municipal – 
Estació d’Autobusos. 29 de desembre
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2.    Àmbit de conservació del Patrimoni Natural    
                                    
Actuacions de l’espai en custòdia els estanyols de Mas Margall (https://iaeden.cat/grups/estan-
yols-del-mas-margall/?fbclid=IwAR2BrVF5ebd_tSDd8IvwZjoahnKjr22qblKB5g3n5R7h4ryhl6zAYI-
fsXMQ)

Anellament científic d’ocells
Durant aquest any 2023 s’han realitzat 4 sessions d’anellament a la zona del Mas Margall.
Aquestes sessions s’han realitzat amb un doble objectiu: per una banda, una recerca científica per 
estudiar les diferents espècies que habiten i utilitzen la zona del Mas Margall i per altra banda donar a 
conèixer els valors naturals d’aquest espai a la població del municipi i la comarca.
Una de les jornades es va realitzar el dia 30 de setembre, coincidint amb la festa del Follet d’Avinyonet 
i d’aquesta manera , va poder ser un activitat més de les que es varen realitzar al poble aquell dia.
En total s’han anellat uns 168 ocells de 30 espècies diferents i s’han fet 42 controls. Els controls són 
ocells que s’agafen que ja porten anella. En el nostre cas, tots els controls eren ocells anellats a la zona 
en anys o sessions anteriors o el mateix dia.
Seguiment de l’avifauna als estanyols del Mas Margall
Al llarg de l’any, a més del cens d’ocells hivernants i de les 4 jornades d’anellament, s’organitzen sor-
tides en diferent mesos per anar fent un seguiment de la fauna ornítica de la zona. S’ha de dir que la 
sequera persistent a la zona és un condicionant molt negatiu per tots aquest animals i fa que la detec-
ció i observacions de moltes espècies que haurien de ser presents a la zona no sigui possible.
Totes aquestes dades es pugen en portal de ciència ciutadà com és el Portal Ornirtho i inaturist.

Cens d’ocells hivernants al Mas Margall
Durant les dos primeres setmanes de gener a tot Catalunya es realitza el cens d’ocells hivernants de 
Catalunya. L’objectiu principal d’aquest cens és localitzar i quantificar les diferents espècies d’ocells 
aquàtics que utilitzen les diferents zones humides de Catalunya per passar l’hivern.
A la zona dels estanyols del Mas Margall cada mes de gener també es realitza aquest cens i les dades 
obtingudes es fan arribar a la secció de medi natural de la Generalitat de Catalunya per sumar-les al 
total de Catalunya.
Enguany, el cens es va realitzar el dia 19 de gener de 2023 , malauradament igual que l’any anterior , la 
zona continuava totalment seca, per la qual cosa no es varen detectar cap dels ocells aquàtics que es 
reconten en el cens.

Manteniment dels Estanyols de Mas Margall
Al llarg de l’any s’han anat fent diferents tasques de manteniment a la zona dels Estanyols del Mas 
Margall. Totes aquestes taques es duen a terme per voluntaris, d’aquesta manera es pot mantenir 
amb un mínim de condicions la zona .
Les tasques realitzades han estat principalment el desbrossament i la neteja dels observatoris.
El dia 4 de novembre es va realitzar una jornada de voluntariat per tal de canviar la taula de pícnic 
que hi havia a la zona. La que hi havia estava molt malmesa i gràcies a la col·laboració de l’Ajuntament 
es va poder comprar una de nova per tal de canviar-la. Les tasques a realitzar varen ser el muntatge i 
col·locació de la nova taula. Malauradament l’alegria de tenir taula nova, va durar poc, ja que el dia 9 
sens va informar que part de la taula nova havia estat robada.
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3.     Àmbit de la sensibilització ambiental
a) Sortides, xerrades i activitats realitzades al llarg del 2023.

 » 13 de gener: Cens d’ajocadors d’aus hivernants. L’objectiu d’aquest cens és fer el recompte dels  
ajocadors de corbs marins, esplugabous, arpelles, Cigonyes…  que hi ha a la comarca.  Organitza con-
juntament amb l APNAE . Participants:  20 persones. 

 » 15 de gener. XIIIè Cens de DUC. Es col·labora amb el l Parc Natural de Cap de Creus  per tal d’orga-
nitzar aquest cens  . El cap de creus té una de les densitats més grans de duc, el rapinyaire nocturn més 
gran d’Europa, a Catalunya. Per tal de conèixer l’evolució de territoris existents cal fer un cens simultani 
per tot el Parc. A l’hivern els mascles canten amb la posta de sol i les primeres hores de foscor, i aquest 
és el so que intentarem escoltar. Participants: 107 persones. 

 » 20 de gener.  “Què podem fer davant del canvi climàtic?” Diàleg amb Salvador Lladó, autor de 
La bossa o la vida, Ed. Tigre de paper. Dins del cicle de conferències: L’Empordà a les portes del canvi 
climàtic i la crisi energètica. 

 » 29 de gener. Sortida ornitològica a Olot. El dia 29 de gener vam realitzar la tradicional sortida hiver-
nal a la Garrotxa per identificar i conèixer ocells de bosc amb l’ornitòleg Joan Ventura. Participants: 17 
persones 

 » 4 de febrer. Anellament científic al Mas Margall. Continuem amb les sessions d’anellament cien-
tífic d’ocells als Estanyols del Mas Margall fruit de la col·laboració amb l’Ajuntament d’Avinyonet de 
Puigventós. Participants: 9 persones 

 » 10 de febrer: Cens d’ajocadors d’ocells aquàtics al PNAE. El cens és per fer el recompte dels ajo-
cadors d’ocells aquàtics hivernants es farà a la zona del Parc Natural dels Aiguamolls de l’Empordà. 
Organitza conjuntament amb l APNAE 

 » 17 de febrer: “L’habitatge i la ciutat davant el canvi climàtic” Diàleg entre Anna Albó, arquitecta, i 
Carme Bosch, arquitecta. Membres de la IAEDEN.Dins del cicle de conferències: L’Empordà a les portes 
del canvi climàtic i la crisi energètica. 

 » 25 de  febrer:  Assemblea i vermut anual de l’entitat . A la sala de La Cate de Figueres vam fer una 
assemblea per valorar el que s’ha realitzat durant l’any 2022. Posteriorment, junts decidim els temes 
prioritaris a tractar el 2023. A la una del migdia acabarem amb un pica-pica i vermut.  Participants: 25 
persones 

 » 5 de març:  La Muga pas a pas, 1a etapa. Sortida per descobrir els valors naturals i culturals que 
amaga la Muga, des del seu naixement fins a la seva desembocadura. Participants: 24 persones 

 » 14 de març: Acte reivindicatiU: Els ecologistes impedeixen la celebració d’un acte d’Endesa 
sobre el macro parc eòlic Galatea projectat a la Jonquera. Els Caputxins 

 » 15 de març: Debat i taula rodona dels alcaldables: Posem-nos les piles!! Eleccions Municipals 
2023 de Figueres sobre les propostes locals davant la crisi climàtica, de matèries i energètica. 

 » 18 de març: Jornada de recerca de l’orquídia Neotinea Conica. Juntament amb el GOC ( Grup 
Orquidològic de Catalunya) es fa una recerca per conèixer la població d’orquídia Neotinea cònica a dife-
rents indrets de l’Albera. Participants: 24 persones. 

 » 18 de març: Anellament científic al Mas Margall. Continuem amb les sessions d’anellament cien-
tífic d’ocells als Estanyols del Mas Margall. Realitzem de forma periòdica, al llarg de l’any, aquestes 
sessions d’anellament als Estanyols, amb l’objectiu d’obtenir dades dels ocells de la zona i, a la vegada, 
divulgar a la població la riquesa faunística. Participants: 8 persones 

 » 27 de març: Xerrada informativa Defensem el tren de l’Empordà a Colera. Acte informatiu amb 
Robet Juvé, Carme Bosch i Pep Gou. Participants: 32 persones 

 » 29 de març: : Xerrada informativa Defensem el tren de l’Empordà a Llançà. Acte informatiu Joan 
Cusí, Anna M. Pujol  i Pep Gou. Participants: 75 persones 

 » 04 d’abril: Xerrada informativa “No perdem el  tren” a Garriguella. Participants: 25 per. 

 » 05 d’abril: Xerrada informativa “No perdem el  tren” a Vilajuïga. Participants: 20 per. 

 » 14 d’abril: “El futur de l’energia” Conferència a càrrec d’Antonio Turiel, investigador al CSIC i autor 
del Blog “The Oil Crash”. .Dins del cicle de conferències: L’Empordà a les portes del canvi climàtic i la 
crisi energètica. 

 » 15 d’abril: Sortida de reconeixement de rastres de la fauna. S’inicia amb una xerrada introductòria, 
una exposició de rastres i posteriorment una sortida de descoberta dels senyals produïts per la fauna. 
Participants: 12 pers. 
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 » 23 d’abril: Paradeta de Sant Jordi a la Rambla de Figueres 

 » 3 de maig: Sortida per conèixer les plantes comunes del Castell de Sant Ferran . Sortida botàni-
ca en el marc de les Fires i Festes de la Sta Creu. Participants: 15 pers. 

 » 5 de maig: Conferència “Què podem fer a les portes del canvi climàtic?” a càrrec de Salvador Lla-
dó autor del llibre “La bossa o la vida”. Assistents: 15 pers. 

 » 10 de maig: Xerrada No perdem el  tren a Figueres . A la sala del Cercle Esport.amb Pep Gou i Da-
niel Pi.  Assistents: 80 pers. 

 » 14 de maig. La Muga pas a pas. 2a etapa.  En aquesta segona etapa es va anar des de l’Hostal de la 
Muga fins al coll del Pincaró. Participants: 24 pers. 

 » 27 de maig: Jornada de prats de dall de l’Albera. Es va fer sortida botànica pels prats, tertúlia i de-
mostració del dall manual. Assistents: 25 pers. 

 » 3 de juny:  Bioblitz a Mas Castellar (Pontós).  Per conèixer la biodiversitat d’aquesta zona de Pon-
tós. Participants: 50 pers. 

 » 1 de juliol: La Muga pas a pas. 3a etapa. En aquesta tercera etapa, es va sortir i es  va arribar al  Pas 
de la Molina, en una ruta circular per dins la Muga. Participants: 23 pers. 

 » 3 de juny: Bioblitz  Mas Castellar de Pontós 

 » 8 de juliol: Recerca d’ortòpters al Cap de Creus.  Jornada per tal de localitzar les diferents espècies  
d’ortòpters que viuen al  PNCDC, entre els quals hi ha la protegida i amenaçat a casa nostra llagosta 
patadora Saga Pedo. Organitza conjuntament amb el Parc Natural i l l’APNAE 

 » 16 de setembre: Dia de grills i saltamartins. Amb el naturalista Joan Ventura vam fer una sortida 
per conèixer aquest petit grup de fauna.  Organitzat conjuntament amb el grup Antaxius-ICH 

 »  Curset: El petit Naturalista: Sessions per als més menuts de 6 a 12 anys. (Sessions naturalistes 
per a nens el 6 de maig/ el 27 de maig / el 17 de juny) Assistents: 15 nens amb un adult acompanyant. 
Total : 30 pers. Cada sessió 

 » 30 de setembre: Anellament d’ocells al Mas Margall. Es realitza de forma periòdica, al llarg de 
l’any, aquestes sessions d’anellament als estanyols amb l’objectiu d’obtenir dades dels ocells de la zona. 
Participants: 26 pers. 

 » 8 d’octubre: La Muga pas a pas. 4a etapa.  En aquesta quarta etapa es va anar des de d’Albanyà 
fins a l’embassament de Darnius-Boadella. Participants: 30 pers. 

 » 14 d’octubre: Taller de plantes: Menú a base de plantes invasores part III. Amb Cristina Viñas a 
l’Ateneu de Figueres. Participants: 15 pers. 

 » 14 d’octubre: Bioblitz a la Vall de Montjoi  (Roses).  Per conèixer la biodiversitat d’aquesta zona de 
Pontós. Participants: 60 pers 

 » 4 de novembre: Jornada de voluntariat pel manteniment i gestió del Mas Margall. Feines com 
desbrossament, neteja i instal•lació d’una taula nova. Participants: 6 pers. 

 » 10 de novembre: Conferència i taller per conèixer els bolets. Amb el biòleg i micòleg Daniel Sis-
cart. A l’Ateneu de Figueres. Participants: 21 persones 

 » 17 de novembre. Cens d’ajocadors d’aus hivernants al Parc Natural dels Aiguamolls de l’Empor-
dà.El cens és per fer el recompte dels ajocadors d’ocells aquàtics hivernants es farà a la zona del Parc 
Natural dels Aiguamolls de l’Empordà. Organitza conjuntament amb l APNAE 

 » 22 de novembre. Xerrada del Projecte Òliba. En Guillem Arrufat ens va parlar sobre les òlibes i com 
es desenvolupa el Projecte Òliba. Assistents: 23 pers.  

 » 1 de desembre. Presentació del llibre “Delta” de Gabi Martínez. Presentació de “Delta” de l’edito-
rial Arallibres a càrrec del seu autor Gabi Martínez i del naturalista Jordi Sargatal. A l’Ateneu de Figueres. 
Assistents: 26 pers. 

 » 10 de desembre. Anellament d’ocells als Estanyols del Mas Margall. Continuem amb les sessions 
d’anellament científic d’ocells als estanyols del Mas Margall fruit de la col·laboració amb l’Ajuntament 
d’Avinyonet de Puigventós. Les sessions aniran a càrrec de l’ornitòleg Guillem Arrufat. Assistents: 9 pers. 

 » 15 de desembre. Cens d’ajocadors d’aus hivernants al Parc Natural dels Aiguamolls de l’Empor-
dà.  El cens és per fer el recompte dels ajocadors d’ocells aquàtics hivernants es farà a la zona del Parc 
Natural dels Aiguamolls de l’Empordà. Organitza conjuntament amb l APNAE 

 » 16 de desembre. Cens de Duc – XIV Cens del Cap de Creus – II Cens de l’Albera. es col·labora amb 
el cens  de duc organitzat per el Parc Natural del cap de creus  i l’albera . Aquest cop es fa  de forma si-
multània a aquests dos Espais Naturals Protegits, Cap de Creus i Albera, on el duc, el rapinyaire nocturn 
més gran d’Europa, té una presència destacable. 
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b) Premis Juvenils. 

XXXIII Edició dels Premis Juvenils Josep Maria Álvarez de recerca sobre Medi Ambient i Natura, orga-
nitzats per l’Institut Ramon Muntaner, l’Ajuntament de Figueres i la IAEDEN.  

La convocatòria es va realitzar a l’última setmana de gener, conjuntament amb els premis Albert 
Compte de Recerca d’Humanitats i el premi Fàtima Bosch. La cerimònia d’entrega dels premis es va 
realitzar el dia 21 d’abril al cercle Sport de Figueres.. En aquesta convocatòria es van presentar 18  tre-
balls, tots ells  de les comarques gironines.

3.     Àmbit de la sensibilització ambiental

4.    Àmbit de presència al carrer 

Aquest any hem estat presents a la diada de Sant Jordi, a l’espai organitzat per l’Ajuntament de Figue-
res per les entitats, a la Rambla.

a) Federació SOS COSTA BRAVA 

L’any 2023 la IAEDEN segueix participant activament a la Federació SOS Costa Brava, constituïda 
jurídicament l’any 2021 a partir de la plataforma d’entitats creada l’agost de l’any 2018. La IAEDEN, que 
des del primer moment va formar part de la plataforma, és una de les entitats fundacionals de la Fe-
deració, amb l’objectiu de seguir defensant encara amb més força el territori de la Costa Brava.  

Dins les principals actuacions de la Federació durant l’any 2023 destaquen les següents: 

• Nou equip de coordinació amb representació més àmplia (11 entitats) 

• Impuls als grups de treball: 8 grups actius: Tècnic, Renovables, Medi Marí, Educació, Mobilitat, 
Campanyes, Gestió de l’Aigua i grup Creatiu 

• Reforç de la professionalització de l’entitat gràcies a les aportacions del gran donant que 
han continuat el 2023, amb noves contractacions d’especialistes (comunicació, tècnic, educació, 
jurídic). Totes les entitats integrants de la Federació tenen dret a assessorament legal gratuït per 
elaborar al.legacions. S’ha contractat l’equip Fons de Defensa Ambiental per temes penals 

• Campanyes a les dues eleccions del 2023 (municipals i generals) per animar els electors 
a votar partits que tinguin en compte el paisatge, el respecte a la natura i la lluita contra el canvi 
climàtic. Es van fer tres debats a Begur, Cadaqués i Palafrugell amb èxit total de públic, però amb la 
negativa a participar per part de gran part dels candidats 

• Projecte educatiu subvencionat per la Generalitat de Catalunya. Organització de tallers 
d’educació ambiental destinats a alumnes de 3r i 4rt d’ESO, per fomentar la participació activa dels 
estudiants en la defensa del territori 

• Festa de celebració dels 5 anys de vida de SOSCB el mes d’agost a Torroella de Montgrí 

5.    Grups de treball: 
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• Avenços en la creació del Conservatori del Litoral: celebració de la tercera jornada de treball 
a l’Auditori Josep Irla de Girona el mes de novembre per seguir pressionant per tal que el Conserva-
tori del Litoral es posi en marxa l’abans possible, ja que porta un retard considerable. Hi assisteixen 
Directors Generals del Govern de la Generalitat, Alcaldes i Regidors de municipis de la Costa Brava 
i Diputats al Congreso. S’aconsegueix el compromís de que el Conservatori sigui una realitat dins 
aquesta legislatura. Recordem que la IAEDEN ha proposat tres zones per incorporar a la llista d’ad-
quisicions del Conservatori: Fluvià Marina a Sant Pere Pescador, La Farella a Llançà, i la Pineda de 
Cala Montgó a Torroella de Montgrí  

• Recurs al Pla d’Ordenació dels Espais Marítims al Tribunal Suprem: La Federació SOS Costa 
Brava dona suport econòmic a la IAEDEN per sufragar les despeses del recurs presentat al Tribunal 
Suprem contra aquest pla, juntament amb la Plataforma Stop Macro Parc Eòlic Marí. El nou POEM 
recorregut desprotegeix àmplies àrees marines anteriorment protegides, per facilitar el desplega-
ment de grans projectes d’eòlica marina a la zona del golf de Roses i badia de Pals 

• Campanya del grup de medi marí per visibilitzar la manca de control d’embarcacions a 
cales i platges, amb un gran ressò mediàtic. SOSCB ha fet campanya per consolodar i protegir les 
zones de bany, augmentar el control de les velocitats de navegació i controlar els morts de fondeig 
sobre posidònia 

• Accions reivindicatives: s’han portat a terme nombroses accions, entre elles destaquem: 
participació a la manifestació unitària “Defensem la terra, construïm el futur” a Barcelona, acció al 
camí de ronda tallat a Can Juncadella a Lloret, exigir paralització de l’activitat a la pedrera d’Ullà, de-
núncia de la tala d’arbrat a l’antic càmping de la Bellafosca de Palamós, denúncia de la destrucció 
irreversible de la duna gegant de Pals      

• Accions jurídiques diverses: majoritàriament a Begur, incloent una denúncia a Fiscalia, i tam-
bé contra el càmping de Cadaqués. S’aconsegueix la paralització de les obres al sector Montcal-2 a 
Begur 

• Al.legacions a POUMs i PGOUs: Sant Feliu de Guíxols, l’Escala, Begur… 

• Participació activa junt amb la IAEDEN i Amics de la Natura de Cadaqués a les sessions par-
ticipatives del POUM de Cadaqués 

• Denúncia del conveni entre l’Ajuntament de Girona i el Consorci de la Costa Brava que 
consolida el transvasament il.legal del riu Ter, juntament amb Aigua és Vida 

En resum, la IAEDEN ha estat i segueix essent un membre molt actiu dins l’activitat de la Federació, 
assistint a totes les assemblees i Consells Federals mensuals, participant a jornades de treball i ac-
tes reivindicatius a tota la Costa Brava, i formant part de diversos grups de treball, essencialment els 
grups Tècnic i el de Renovables. Cal fer esment de la baixa com a Tresorera de la Federació de l’Anna 
Albó, tot i que segueix representant la IAEDEN dins SOS Costa Brava junt amb la Marta Ollich. Aixi-
mateix la IAEDEN segueix col.laborant amb les tasques de gestió de la Federació a través de la nostra 
administrativa Judit Perxés.

b) Grup Custòdia Agrària Acomiadament de l’Activitat i Cessió 

El Grup de Custòdia Agrària de la IAEDEN durant aquest any 2023 ha revisat i ha dut a terme el tanca-
ment del projecte de Custòdia, per cansament del grup de treball, així com la manca de finançament.  

Pel que fa als acords de custòdia signats amb finques agràries, es va convocar els pagesos a una 
reunió per plantejar-los la nova situació, organitzar la formalitat de la finalització dels acords, i tan-
car temes que estaven oberts. Així mateix, es va organitzar una reunió amb el Departament d’Acció 
Climàtica, Alimentació i Agenda Rural i una representació de pagesos del grup de finques en custòdia, 
per plantejar-los diferents problemàtiques i peticions del col·lectiu. Els temes que van sorgir en aque-
lla reunió ja els entomen ara els propis pagesos, sense més mediació de la nostra entitat.  

Pel que fa als acords de custòdia amb prats de dall, l’any 2023 es trobava dins el bienni subvencionat 
per la Diputació de Girona per dur a terme el projecte de conservació i millora dels prats de dall de l’Al-
bera.  En aquest període s’han realitzat els seguiments previstos, així com també la trobada anual de 
propietaris, que va incloure una visita botànica als prats i una xerrada-presentació de l’entitat Paisat-
ges Vius, i una trobada d’antics dalladors locals a Cantallops. Per motiu de la sequera, enguany el dall 
no ha estat possible, i s’han realitzat únicament desbrossades destinades a mantenir les caracterísi-
ques d’alguns prats que estaven afectats per un excessiu creixement de vegetació arbustiva o arbòria. 
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Finalment s’ha procedit a preparar la memòria i la justificació de les feines realitzades. 

Per tal de garantir la protecció dels prats de dall, davant la situació de tancament del grup de treball, 
s’ha optat per no cancel·lar els acords, sinó cedir la gestió dels prats a l’entitat Paisatges Vius, amb qui 
s’ha redactat un acord i s’ha compartit tota la informació de gestió de què es disposava.

c) Plataforma Salvem l’Empordà de Purins.  

Es continua treballant amb la presentació d’al·legacions a revisions anticipades d’ofici de l’autorització 
ambiental i a projectes d’ampliació de diverses granges de l’Alt Empordà. Els municipis on s’han dut 
a terme aquests nous plans són: Espolla, Cabanes, Cistella, Sant Climent Sescebes, Riumors, Canta-
llops i Cabanelles,  S’ha fet un treball exhaustiu per demanar la informació requerida per l’establiment 
d’unes granges al terme municipal de Sant Climent Sescebes, les quals no respecten les distàncies i 
es seguirà treballant per esclarir els dubtes de la seva legalitat.   

d) Grup de Canvi climàtic. QUÈ HEM FET AQUEST 2023 ? 

1.- REACTIVACIÓ DE LA PLATAFORMA DEFENSEM EL TREN DE L’EMPORDÀ. 

El mes de març del 2023, davant l’evidència que l’ajuntament de Figueres, a proposta ara d’ERC, anava 
a recuperar el projecte de traslladar les estacions de tren i autobús a Vilafant, acordem reactivar la 
plataforma DEFENSEM EL TREN DE L’EMPORDÀ, que s’havia constituït el mes de maig de l’any 2007 
amb uns objectius que podríem resumir en: 

Primer.- Conservar l’estació de Figueres i resoldre la integració a la ciutat del traçat ferroviari mit-
jançant un soterrament en trinxera, com el de Vic. 

Segon.- Conservar i potenciar la línia de Portbou; com a línia de viatgers i de mercaderies, amb els dos 
amples de via i amb unes bones connexions internacionals. La línia de Portbou és la columna verte-
bral del transport públic a la regió de Girona i té un potencial enorme derivat del fet que ens connecta 
amb l’Europa ferroviària. El mes de juny del 2022, vam fer públic un document, signat per la PTP i per 
la IAEDEN, amb un conjunt de propostes sobre la línia de Portbou i sobre el transport públic, en gene-
ral. El vam nomenar “El futur ve amb Tren” i el podeu trobar a l’apartat “Repensem la mobilitat” de la 
pàgina web de la Iaeden.. 

Tercer.- Oposar-nos a les maniobres d’especulació urbanística relacionades amb el trasllat. 

2.- CREACIÓ D’UNA PÀGINA WEB. 

La PTP va finançar la creació d’una web per a la plataforma: https://defensemeltrendelemporda.org/ 
que gestiona un company de Llançà i on hi ha informació sobre les nostres activitats. Qui vulgui rebre 
els nostres fulls informatius, pot inscriure’s en un llistat des de la mateixa web. A hores d’ara hi ha cap 
a 400 persones inscrites, una bona part de les quals no són socis de la Iaeden. 

3.- CINQUENA FESTA DEL TREN TRANSFRONTERER A VILAJUÏGA. 

Com en cada edició, hi van participar representants d’entitats favorables al ferrocarril de les dues ves-
sants del Pirineu. Organitzava la PTP. 

Un membre de la IAEDEN i de Defensem el Tren va fer una ponència sobre la problemàtica de l’esta-
ció de Figueres i de la línia de Portbou. Es va parlar extensament dels serveis de tren transfronterers, 
que existeixen a tot Europa però no a l’estat espanyol.  

4.- ACTES PÚBLICS ALS POBLES I A FIGUERES. 

Des de la Iaeden i conjuntament amb les veïnes i veïns els  pobles de la línia, que formen part de De-
fensem el Tren, hem anat organitzant actes informatius als  pobles de la línia (Portbou, Colera, Llançà, 
Vilajuïga, Garriguella) i també a Figueres. És una tasca que cal anar fent i que serveix per anar cons-
truint una xarxa a tots els pobles. 

5.- PREMSA. COMUNICATS, ENTREVISTES ENREGISTRAMENTS TV. 

 Hem anat donant resposta a les demandes d’entrevistes radiofòniques i d’enregistraments per a la 
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televisió. Ho hem fet com a membres de la  plataforma i també en tant que entitat. 

La plataforma i també la Iaeden han fet públics, sobre aquest tema, mitja dotzena llarga de comu-
nicats de premsa durant aquest any. Hem intentat donar resposta a les notícies generades des dels 
poders públics i, sobretot, des de l’ajuntament de Figueres. S’esforcen en fer creure que ho tenen tot 
lligat i que el trasllat de l’estació és un fet quan, en realitat i de moment, només tenen promeses.  

6.- REUNIONS AMB REPRESENTANTS POLÍTICS.  

En tant que membres de Defensem, ens hem reunit amb l’alcalde, Jordi Masquef, i la regidora, Núria 
Bartrolich,  de mobilitat de l’ajuntament de Figueres; amb la diputada de En Comú Podem al congrés 
dels Diputats i amb una representació de l’organització comarcal de Podem. Fa anys que tenim esta-
blert un mecanisme de coordinació amb la CUP pel que fa a aquest tema.  

7.- CATALUNYA PAÍS DE TRENS. 

Era el títol de la jornada que es va fer a Girona el 10 de juny. Membres de la nostra plataforma hi van 
assistir. Es van presentar els nous projectes ferroviaris que s’estan impulsant a tot Catalunya; la ma-
joria fora de l’àrea metropolitana. A les comarques de Girona, són el Tram-Tren de la Costa Brava, el 
Tram-Tren de la Garrotxa i el Tramvia Lloret-Blanes-Palafolls. Tots aquests projectes estan pensats per 
permetre la connexió amb la xarxa ferroviària actual i juntament amb una bona xarxa d’autobusos 
d’aportació, suposarien una autèntica revolució en el transport públic de les nostres comarques i obri-
rien la porta a un turisme molt més sostenible. 

La bona notícia és que la Generalitat està tirant endavant els estudis de viabilitat de tots ells. Aquests 
projectes obren camí per poder plantejar-ne de nous en el futur; com seria un tramvia Vilafant-Figue-
res-Castelló-Roses. 

El tema de l’estació de Figueres va ser molt present en la jornada. Diversos ponents en van parlar per 
criticar la idea del trasllat. 

8.- CORRESPONDÈNCIA I CONTACTES AMB PERSONES QUE S’INTERESSEN PER AQUEST TEMA O 
PEL TRANSPORT PÚBLIC I LA MOBILITAT, EN GENERAL. 

Arquitectes i urbanistes, tècnics en temes de mobilitat, maquinistes i treballadors del ferrocarril, estu-
diants que treballaven aquest temes  i, fins i tot, algun càrrec d’ADIF. 

9.- ACCIÓ DE RESPOSTA  A LA PRIMERA REUNIÓ DEL COMISSIONAT. 

L’ajuntament va acordar crear un “comissionat per la transformació ferroviària”, presidit per l’exalcalde 
Joan Armangué. Coincidint amb la primera reunió, Defensen va convocar una acció de protesta da-
vant l’ajuntament, que va tenir força repercussió mediàtica i que va obligar l’ajuntament a fer diverses 
coses per contrarestar-la.

PERSPECTIVES DE FUTUR: 

 Constatem que l’ajuntament i el “comissionat per la transformació ferroviària” s’esforcen en contra-
restar les crítiques que els hem anat fent, tant des de l’entitat com des de la plataforma. Per posar un 
exemple, van reunir tots els alcaldes dels pobles de la línia, després d’anys de sentir-nos dir que Figue-
res actuava sense comptar amb la resta de la comarca. En aquesta reunió i també en declaracions a 
la  premsa, han fet seves reivindicacions de molts anys de Defensem el Tren; com ara la de potenciar 
les estacions  de Vilajuïga i Camallera, que  haurien de jugar un paper essencial en dos sectors de la 
comarca o la de crear un servei de tren transfronterer, com els que existeixen a tota la UE.
Després de la reunió del comissionat i de trobar-nos amb l’alcalde de Figueres, constatem que ells no 
parlen de mobilitat ni dels perjudicis socials, econòmics o ambientals que comporta el trasllat,  sinó 
d’intervenir en  els barris de l’oest de la ciutat i de fer créixer la ciutat al  voltant dels terrenys “allibe-
rats” pel trasllat de l’estació. 

Constatem que el conjunt de les inversions ferroviàries i viàries, de l’estat i de la Generalitat, tenen, 
segons ells, un cost de 500 milions d’euros. Les inversions de l’Estat a Catalunya dels darrers 10 anys 
han estat de 800 milions d’euros de mitjana per any.... Pel que fa a la Generalitat, les inversions que se 
li demanen serien totalment innecessàries si no es traslladés l’estació. No ens estranya que es facin el 
ronso. El risc de que no s’acabi fent o que quedi a mitges, és molt gran. L’estratègia de l’ajuntament de 
Figueres, favorable al trasllat, ha fracassat durant 15 anys. 
 Al mateix temps, una dotzena d’ajuntaments catalans han resolt el problema mantenint les 
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 estacions al centre i amb diverses modalitats de soterrament. 

Constatem que el Ministerio no va complir la seva promesa de licitar la redacció del projecte el mes de 
juliol. 

Constatem que no s’han aprovat els pressupostos de l’estat del 2024 i que, en els pressupostos del 
2023, hi havia una partida de 250.000 euros que era totalment insuficient per elaborar un projecte 
d’aquest envergadura. 

Constatem, en definitiva, que, fins i tot en el cas, que es fessin aquests tràmits i es comencés a treba-
llar en el projecte, s’acabaria la legislatura sense haver fet res concret en aquest tema. 

Què farem ? 

Esperar a que facin algun pas, més enllà de les paraules. Tenim preparades una sèrie de coses per si es 
donés el cas. Repartiment d’octavetes a les estacions, full informatiu a Figueres, etc. . Dependrà molt 
dels diners que tinguem i de quanta gent estigui disposada a treballar-hi. 

Mentrestant: 

Primer.-  Preparem un document per enviar a tots els serveis i les conselleries implicades de la Gene-
ralitat  explicant el que implica el trasllat i per què ens hi oposem. 

Segon.- Si es licita la redacció d’un projecte, presentarem al·legacions i convocarem mobilitzacions. 

Tercer.- Continuarem explicant la problemàtica arreu i defensant el transport públic. 

Quart.- Promourem que entitats de tota la regió, tant les agrupades a l’aliança Movem-nos pel  Trans-
port Públic com d’altres, signin un document amb propostes per potenciar el transport públic i que 
defensi la centralitat de les estacions.

e) Grup d’Energies Renovables 

Durant el 2023 s’ha creat aquesta coordinadora per treballar en la lluita contra la implantació dels 
macro parcs de renovables, que ha ajudat a l’entitat a vertebrar les accions contra el model de transi-
ció que impera. S’ha seguit treballant amb el lema “Renovables sí, però no pas Així”, mirant de marcar 
la nostra línia de pensament a través de varis comunicats i articles, de xerrades a les escoles, de les xar-
xes socials i de participar en espais com a convidats com la Taula Rodona per la Transició Energètica 
de la UdG. També s’ha mantingut contacte fluid amb científics que treballen analitzant els possibles 
impactes del parc eòlic marí, fent difusió dels seus respectius resultats. 

Durant la campanya electoral per les eleccions municipals s’ha fet arribar a totes les candidatures una 
proposta en forma de manifest de compromís envers la justícia climàtica, la gestió democràtica de la 
producció d’energia elèctrica i amb un mínim d’impacte ambiental, la priorització de les instal·lacions 
destinades al consum local o nacional, així com el rebuig a qualsevol instal·lació destinada a l’expor-
tació d’energia elèctrica o hidrogen verd als molins sobredimensionats i a aquells projectes que no 
tinguin garantida una obsolescència tardana. Així mateix, s’ha continuat demanant el suport a aquest 
manifest per part dels equips de govern municipals ja constituïts. 

S’ha treballat amb altres entitats de la comarca amb les quals hi compartim posicions, com ALLIMO i 
Stop Macro Parc Eòlic Marí, i també amb la Xarxa Catalana per la Transició Energètica Justa, assistint a 
diverses reunions. 

En el marc d’unes mobilitzacions organitzades per la XCTEJ a nivell nacional, es va organitzar un tall 
de carretera el 6 de desembre a Sant Climent Sescebes, el qual va ser exitós i problemàtic a la vegada, 
a causa de l’intent d’atropellament d’un cotxe al qual hem denunciat des de l’entitat. 

A nivell jurídico-legal, no hem  rebut cap nova proposta de projecte a la comarca, però han seguit els 
tràmits del Parc Eòlic Galatea i dels Parcs Solars de Santa Llogaia. S’ha presentat recurs d’alçada a Ga-
latea i properament es farà per Santa Llogaia 5 i es concorrerà a contenciós administratiu per Galatea. 
També s’han presentat al·legacions al PLATER, així com s’ha presentat recurs al Tribunal Suprem pel 



11

Plan d’Ordenació del Espacio Marítimo (POEM) juntament amb la plataforma Stop Macroparc.  S’ha 
confirmat el desistiment de fins a tres parcs eòlics a l’Albera per la crisi del sector eòlic. 

A nivell intern s’ha conformat un document que estableix els objectius i les línies a seguir de l’entitat, 
el qual servirà de marc estratègic per orientar les actuacions properes de l’entitat.

f) Grup Natura i EmpordaiNat  

Enguany s’han pogut organitzar un total de 18 activitats, algunes organitzades conjuntament amb 
altres entitats com l’APNAE, GOC, Antaxius-ICH també s’ha col·laborat en el censos de Duc del cap de 
Creus, i s’han organitzat diferents xerrades i conferencia, algunes de les quals ja s’han pogut fer al nou 
Ateneu.   

Com a destacat remarcar que  que engany s’ha pogut tornar a organitzar novament el curs del petit 
naturalista . 

Pel que fa el grup Emporda-inat , aquest 2023 s’han organitzat  juntament amb altres entitats dos 
bioblitz , tots dos amb molts bona acollida , un s’ha fet al Mas Castellá de Pontos i l’altre a la Vall de 
Montjoi de Roses .

g) Grup d’Educació Ambiental 

S’ha participat en l’organització i en les ponències de la segona jornada d’homenatge a Pilar Heras, 
pedagoga figuerenca, que es va realitzar a Figueres el 25 de març amb el títol “L’educació davant la 
crisi climàtica, la crisi energètica i els reptes ambientals”. 

• S’inicia una oferta educativa finançada per la Generalitat sota el programa d’aprenentatge i 
servei pels alumnes de tercer i quart d’ESO dels instituts Olivar Gran, Cendrassos, Ramon Muntaner, la 
Salle i Vilafant. 

• Es comencen a oferir algunes activitats d’educació ambiental pels alumnes de primària i se-
cundària en els programes “Del mar als cims” i “Tallers ambientals” de la Diputació de Girona 

• S’han realitzat, a petició de les docents pertinents, dues xerrades i tallers manipulatius didàc-
tics amb els alumnes de cicle superior de les escoles Narcís Monturiol de Roses i Joaquim Gifre de Ga-
rriguella, amb l’objectiu de clarificar la posició de la nostra entitat sobre la manera en què es pensen 
implementar les energies alternatives a la comarca.

h) Grup de seguiment del Parc Natural de Cap de Creus  

• Durant la celebració del 25 aniversari de la creació del Parc Natural de Cap de Creus que s’ha 
estat celebrant l’any 2023, la IAEDEN ha pogut recordar i deixar clar públicament el rellevant paper 
que va exercir durant els vuit anys que va durar la seva campanya “cap de Creus parc natural”, i que va 
portar al fet que l’any 1998 fou aprovada la llei que declarava la figura de parc natural pel Cap de Creus.  

 

• També s’ha estat fent un intens seguiment de la tramitació del PRUG de la seva part marina 
tant en el procés de participació ciutadana, presentant un bon gruix de consideracions tècniques 
destinades a millorar el contingut de l’esborrany que s presentava, presentant a la Direcció General 
un manifest de suport a les nostres propostes signat per 27 entitats conservacionistes i ecologistes i 
convocant a una bona representació de la comunitat científica que ha acabat compartint els nostres 
neguits envers la qualitat del PRUG que s’acabi aprovant finalment.  

 

• Hem tingut una presència i participació permanent en les dues sessions que s’han estat cele-
brant durant aquest any en el Comitè de Cogestió de la Pesca de Cap de Creus.
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 i) Grup Acció 

• Dia 2 de març: Concentració de protesta contra la central eòlica marina al Golf de Roses. 
Lloc: davant de l’ajuntament de Castelló d’Empúries Motiu: s’hi feia la reunió pel Pla d’ordenació 
d’espais marítims i hi prenia part la consellera d’agricultura i medi ambient Teresa Jordà. 

•  Dia 14 de març: Mobilització durant la presentació per part d’Endesa del projecte de la cen-
tral eòlica Galatea amb l’objectiu d’aconseguir inversors locals. Lloc: davant de l’edifici dels Caput-
xins on tenia lloc la presentació. 

• Dia 25 de març: Participació a la Festa del tren transfronterer organitzada pel la PTP (Plata-
forma pel transport públic) i l’IAEDEN. Lloc: Vilajuïga 

•  Dies 13 i 14 de maig: Participació en els actes organitzats per la plataforma Aturem la 
Variant de Vilafant, l’associació d’amics del Manol i Palau Sabaldòria, la Unió de pagesos, l’ANG i 
l’IAEDEN Dia 13: taula rodona a la sala polivalent de Vilafant  Dia 14: caminada reivindicativa, lectura 
de Manifest i vermut  Lloc: Vilafant 

• Dia 2 d’agost: Suport a l’acte de la campanya «Que no ens barrin el pas» Lloc: la gola del 
Fluvià 

• Dia 5 d’agost: Participació en el tall de carretera a la rotonda que porta al Camí del Joncar 
Lloc: Sant Pere Pescador 

•  Dies 29, 30 i 31 d’agost: Distribució dels cartells «Així NO» contra les centrals eòliques de 
l’Albera i del Golf de Roses. Lloc: rotondes i entrades dels pobles de l’Albera afectats i a totes les 
rotondes d’entrada a Figueres, coincidint amb el festival Acústica que aplega molts visitants a la 
ciutat. Es donen cartells a persones de Roses i l’Escala perquè en pengin també a les rotondes i 
punts visibles de les carreteres d’accés als seus pobles. 

• Dia 1 de setembre: Acció reivindicativa contra tots els projectes de centrals eòliques que es 
volen fer a la comarca durant els concerts del festival Acústica de Figueres. Tarda: distribució 
d’Infosalvems entre els assistents als concerts de les diverses places de Figueres Nit: Lectura del 
Manifest i desplegament d’una pancarta abans del concert dels «The Tyets» a la Rambla. Lloc: dife-
rents places de Figueres. 

• Dia 1 d’octubre: Esmorzar de celebració a l’alzina de Can Massanet, organitzat conjuntament 
entre Els amics del Manol, la plataforma Aturem la variant de Vilafant i l’IAEDEN.  Havia de ser un 
acte de protesta contra la variant de Vilafant però es va convertir en celebració ja que el tribunal 
superior de justícia de Catalunya va donar la raó als veïns de Vilafant i va bloquejar el projecte de la 
variant per falta d’informes. 

• Dia 28 d’octubre: Participació en l’acte de defensa de l’estació del tren al centre de Figue-
res i de la línia de tren fins a Portbou, organitzada per la plataforma Defensem el tren de l’Em-
pordà, coincidint amb la reunió a l’ajuntament del Comissionat per la transformació ferroviària de 
Figueres. Lloc: plaça de l’Ajuntament de Figueres 

• Dia 6 de desembre: Tall intermitent de carretera a la rotonda de Sant Climent – Masarac, en 
el marc de tallades de carretera simultànies a diferents indrets de Catalunya per protestar contra 
les centrals eòliques i solars que volen imposar-nos.  

Ho va proposar la Xarxa per a una transició energètica justa i nosaltres com a IAEDEN ens hi vam ad-
herir. Lloc: rotonda sortida de Sant Climent cap a Figueres i Masarac. 
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6.    Àmbit de difusió i participació pública 
Difusió en mitjans de comunicació, en paper, internet, xxss…... 

Edició a dues tintes de tres números del butlletí de la IAEDEN  (179, 180 i 181)  

Actualització de la pàgina web www.iaeden.cat.  

Perfil de l’entitat actiu  a Meta de “Tots Salvem l’Empordà”, X (twitter) i Instagram. 

Newsletter quincenal a socis i subscriptors amb notícies i properes activitats 

Comunicats de premsa i participació en programes de ràdio i televisió: 

• ·         25 de gener . Comunicat valoració de l’Informe Ambiental favorable de Galatea 

• ·         10 de febrer. Comunicat Pla de Millora Urbana UA-34 Cadaqués 

• ·         21 de febrer. Comunicat “Ens deixen sense estació” 

• ·         28 de febrer. Comunicat de rebuig al POEM 

• ·         15 de març. Comunicat acció a l’acte informatiu d’Endesa a Figueres 

• ·         16 de març. Comunicat direcció del PNIN Albera 

• ·         24 d’abril. Comunicat denúncia activitats il·legals al Fluvià Marina 

• ·         9 de maig. Comunicat granja els Noguers 

• ·         18 de maig. Comunicat oposició festival NORAI als Aiguamolls de l’Empordà 

• ·         23 de maig. Comunicat presentació recurs contenciós al POEM 

• ·         28 de juny. Comunicat “La situació al Fluvià Marina és insostenible” 

• ·         28 de setembre. Comunicat resposta al Comissionat per la transformació ferroviària de 
Figueres

• 

• ·         2 d’octubre. Comunicat sentència variant de Vilafant 

• ·      31 d’octubre. Participació al programa Vida Verda a RNE per parlar del tren a Figueres i mo-
bilitat a la comarca 

• ·         7 de novembre. Comunicat sobre l’ús del glifosat per l’Ajuntament de Figueres 

• ·         10 de novembre. Comunicat desistiment Parc Eòlic Neulós 

• ·         1 de desembre. Comunicat Jornada Logística Figueres 

• ·         4 de desembre. Comunicat Defensem el Tren de l’Empordà 

• ·         29 de desembre. Comunicat sanció granja els Noguers 
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7.    Àmbit de participació institucional__ 
La IAEDEN-Salvem l’Empordà té representants: 

* A la Junta de Protecció del Parc Natural dels Aiguamolls de l’Empordà.  
* 
* A la Junta de Protecció del Paratge Natural d’Interès Nacional de l’Albera 
* 
* Al Consell Consultiu del Parc Natural del Cap de Creus. 
* 
* A la Junta del Parc Natural del Montgrí, illes Medes i Baix Ter.  
* 
* A la Comissió de Desembassament de La Muga 
* 
* A la Comissió d’actors del projecte europeu MIDMACC 
* 
* Taula de seguiment del Canvi Climàtic a l’Alt Empordà organitzada pel Consell Comarcal. 
* 
* Taula de participació en l’elaboració del Pla de Transició Energètica organitzada pel Consell 
Comarcal. 
* 
* Taula de Diàleg Social de les Energies Renovables (àmbit català). 
* 
* Taula Nacional de l’Aigua (ACA). 

 

8.    Suport i col·laboració amb altres entitats i plata-
formes 

* ·Al consell de la Federació d’Entitats Ecologistes de Catalunya. 
* És membre actiu del grup de treball de Custòdia Agrària de la Xarxa Conservació de la Natura 
* Donem suport al col·lectiu Defensa del Patrimoni Natural a Catalunya. 
* Col·laboració activa amb la Xarxa per la sobirania energètica (Xse) 
* Col·laboració activa amb la plataforma Resposta al MidcAT (reactivada enguany amb la recupe-
ració del projecte) 
* Es manté el suport a la plataforma Anti-nuclear de les comarques gironines. 
* Es manté el suport a la plataforma Aigua és vida. 
* Membre actiu de la Xarxa Catalana per una Transició Energètica Justa (XCTEJ). 
* Formem part de SOS Costa Brava. 
* Col·laboració activa amb les entitats i plataformes STOP Macroparc Eòlic Marí, ALLIMO i Fórum 
Escala-Empúries. 
* Ens hem adherit a: 

* 
* Manifest científic per a la protecció dels ecosistemes marins davant els projectes eòlics 

al mar. 
* Manifest pel riu Besòs, Tordera i totes les conques fluvials en general. 
* Manifest: Ampliació de l’aeroport Girona-Costa Brava? No, gràcies! 
* 
* Manifest: Demanem una postura valenta per part del govern català a l’hora d’aprovar el 

PRUG de l’àmbit marí del Cap de Creus (nostre). 
* Manifest contra la construcció del complex del Hard Rock i l’ampliació de l’aeroport del 

Prat. 
* Manifest Aturem la Guerra. 
* Manifest científic independent contra la candidatura dels JJOO d’hivern als Pirineus. 
* Manifest per exigir que el Fons de Patrimoni Natural es destini íntegrament a polítiques 

de millora de la biodiversitat. 
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9. L’Ateneu Empordà Obert i la nova seu 
Aquest any ens hem establert a la nova seu del C/ Santa Margarida, 9, al primer pis, al mateix ca-
rrer on hi ha situat el nou Ateneu de Figueres. Des de l’ajuntament se’ns ha subvencionat l’import 
sencer del lloguer de l’any, però no les obres de reforma. De cares al 2024 només ens donaran el 
70% del total del lloguer.  

També vam inaugurar l’espai l’Ateneu conjuntament amb l’ÒMMIUN Alt Empordà i CEE. Des de la 
seva inauguració al setembre, s’hi han realitzat diferents activitats i xerrades: 

Menú amb plantes invasores, part III, amb Cristina Viñas 

Conferència i taller per conèixer els bolets, amb Daniel Siscart 

La presentació del llibre “Delta” de Gabi Martínez. 

Recentment, hem cedit aquest espai a nous projectes associatius com el de Jovent Ecologista 
Empordanès. 

 

10.     Balanç de socis 2023 
Total a 01/01/2023: 780 socis 

Altes durant el 2023: 44 

Baixes durant el 2023:  29 

Total a 31/12/2023:  795 socis 

Aquest balanç de socis incorpora els socis de la IAEDEN i els  “Amics de Salvem l’Empordà 

Cal destacar que som l’associació ecologista amb més socis de Catalunya. 
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MEMÒRIA ECONÒMICA DEL 2023

Economia general de la estructura base de l’entitat més economia dels projectes
que es desenvolupen amb el NIF de la IAEDEN

INGRESSOS

Quotes socis i amics de Salvem l'Empordà

35.831,00 €
Donatius 10.451,00 €
Activitats 2.606,75 €
Subvencions 21.775,93 €
Subvenció lloguer 8.100,00 €
Botiga IAEDEN 697,29 €

Administració FEDERACIÓ SOS COSTA BRAVA

3.713,51 €

TOTAL (estructura base entitat)
83.175,48 €

DESPESES

Salaris oficina i Seg. Social 44.305,47 €

Papereria i material oficinal
641,87 €

Dietes 114,44 €

Telèfon, ADSL i mòbil 690,23 €
Butlletí 3.439,92 €
Lloguer local 8.252,20 €

Despeses local 3.145,64 €

Activitats, premis, projectes...
9.382,47 €

Informàtic 92,60 €

Estudi Energies Renovables Alt Empordà

Quotes assoc. i ajuts 877,00 €

Correus i recaders 126,61 €
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Gestories i comptabilitat 4.698,60 €

Despeses financeres 692,45 €
Web 317,20 €
Assegurances 410,87 €

Taxes Generalitat 80,15 €
Botiga IAEDEN 34,17 €

SUBTOTAL (estructura base entitat)
77.301,89 €

Activitats Custòdia Agrària
2.547,55 €

TOTAL 79.849,44 €

TRESORERIA (a 31 des 2023) 61.095,06 €
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PROGRAMA D’ACTUACIÓ 2024
Secretaria  General  

-  La previsió per 2024 és tenir 2 persones contractades: 

1.- Àrea administrativa: 20 hores/setmana + Difusió: 5 hores/setmana + Administració Sos Costa      
Brava: 5 hores/setmana Total: 30h/semana 

2.- Àrea tècnica: 20 hores/setmana 

 

 
Defensa i conservació  del territori i paisatge  

A. Campanyes de defensa. Les campanyes de defensa reivindicatives es continuaran des de la plata-
forma cívica Salvem l’Empordà.    

Nou projecte subvencionat per  la Federació SOS Costa Brava i es que es durà a terme amb els amics 
de la Natura de Cadaqués. 

B.  Al·legacions a projectes que malmetin el medi, amb especial rellevància aquells de parcs eòlics i 
solars.  Revisió periòdica del Butlletí Oficial de la Província. 

C. Presència a la premsa.  Amb l’objectiu de donar a conèixer les agressions que es produeixen i l’opi-
nió de l’entitat sobre certs temes. 

D. Col·laboració amb les activitats i campanyes d’EdC. 

E. Col·laboració amb la Xarxa de Conservació de la Natura.  

F. Col·laboració amb la Xarxa  Catalana per una Transició Energètica Justa. 

 

Projectes de conservació   
Estanyols del Mas Margall. Continuarà amb la gestió d’aquesta gravera restaurada i amb la realització 
de jornades d’anellament d’ocells i de manteniment. 

Educació i sensibilització ambiental, promoció i estudis 
A.  Continuació de les xerrades, sortides i cursos divulgatius i naturalistes, organitzats pel nou Grup de 
Natura de la IAEDEN. 

B.  Organització de premis juvenils de Treball de Recerca de Batxillerat.    

    -   Premis Josep Maria Álvarez de Medi Ambient i Natura. 

C.  Edició a dues tintes de tres números del butlletí IAEDEN. 

D.  El grup d’Educació Ambiental col·laborarà amb grups juvenils de la comarca. 
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PROPOSTA PRESSUPOST 2024
Estructura base i grups de treball

               

INGRESSOS

Quotes de socis i amics de Salvem l'Empordà ( 35.000,00) €)
Donatius i ajuts ( 15.000,00) €)
Activitats ( 1.500,00) €)
Subvencions i conveni lloguer ( 17.000,00) €)
Publicitat butlletí ( 850,00) €)    
Botiga i Sant Jordi ( 500,00) €)    
Administració Federació SOS COSTA BRAVA ( 4.000,00) €)
Catàleg Barraques Il·legals Cadaqués ( 12.000,00) €)
SUBTOTAL estructura base ( 85.850,00) €)

Reserva general ( 9.090,00) €)

TOTAL ( 94.940,00) €)

DESPESES

Salaris oficina i Seguretat Social ( 37.500,00) €)
Catàleg barraques Cadaqués ( 12.000,00) €)
Papereria i material oficina ( 900,00) €)    
Dietes ( 120,00) €)    
Telèfon ( 600,00) €)    
Butlletí ( 3.500,00) €)
Despeses lloguer i subministraments ( 12.000,00) €)
Activitats, projectes i premis ( 11.000,00) €)
Informàtic i Equipament informàtic ( 1.200,00) €)
Quotes associacions i ajuts ( 850,00) €)    
Correus i recaders ( 150,00) €)    
Gestories i comptabilitat ( 4.700,00) €)
Despeses financeres ( 550,00) €)    
Web ( 350,00) €)    
Assegurances ( 420,00) €)    
Contenciosos i despeses jurídiques ( 9.000,00) €)
Taxes ( 100,00) €)    
SUBTOTAL estructura base

TOTAL ( 94.940,00) €)
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GRÀCIES PEL VOSTRE
SUPORT!


